
 

 Consell de Barri del Raval 
 
 

Data: 16 de Febrer de 2023 

Lloc:  Casal de Barri del Raval 

Hora:  18:30h 

Assistents: 

Presidenta:  

Jordi Rabassa 

Consellers: 

Natàlia Martínez (Bcn-comú); Santi Ibarra (Bcn-comú); M José Arteaga (PSC);  

Alfons Molons Antius (JUNTS); Alba Segura Gomilla (ERC); Míriam González Tamayo (Ciutadans); Aïda 
San José (Bcn-Comú); Tahir Rafi (Ciutadans)  

 

Serveis, equipaments, tècnics o ponents:  

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori (3); Agent Mossos ORC (1); Guardia Urbana (4): Total: 8 

Assistents representants d’entitats: 

Parròquia Betlem (1); Associació Dones Marroquines (1); AVV del Raval (2); Eix Comercial (1); Amical 
(1); Guerrilla Raval (1); Taula Mediació Pl. Foch i Torres (1)  

Veïnat a títol individual: 

4 

Ordre del dia: 

0. Benvinguda  

1. Punt Informatiu 

       1.1.Actuacions en marxa  

        1.2.Balanç de mandat 2019-2023: Polítiques públiques de ciutat i de districte a Ciutat Vella  

        1.3.Balanç de mandat 2019-2023: Actuacions al Raval  

        1.4.Balanç de mandat: Consells de Barri  

2. Punt deliberatiu: Il•luminació i seguretat. 

3. Torn obert de preguntes
 

 

 

Acta de: 



 

1. Punt Informatiu 
 

1.1.Actuacions en marxa 

El president Jordi Rabassa explica de forma succinta algunes de les actuacions (Enjardinem el 
Raval; Creem més àrees de joc infantil al Raval; Pacificació entorn Escola Collaso i Gil; 
Desmantellament llosa de la ronda Sant Antoni; Pla de Mobilitat del Raval; Nous eixos 
ciclables; Actualització obres del MACBA) per estendre’s en el l’apartat 1.3. 
 

1.2.Balanç de mandat 2019-2023: Polítiques públiques de ciutat i de districte a Ciutat Vella. 

Indica que només en farà un breu esment (mesures contra la COVID, Pla Integral per afrontar 
les drogodependència al barri del Raval, Pla d’Acció del Pou de la Figuera, Pla d’Acció 
Intercultural del Districte de Ciutat Vella...) perquè aquesta informació es pot trobar al web 
municipal. 
 
1.3.Balanç de mandat 2019-2023: Actuacions al Raval. 
Exposa, a continuació, les actuacions més rellevants: 

 Ampliació de la restricció horària per a l’ús de monopatí als voltants de la plaça dels 
Àngels, de 22.00 a 9.00, fet que coincideix amb l’horari de càrrega i descàrrega.  

 Reducció horària, de dilluns a diumenge, del tancament  d’establiments en el carrer 
Joaquín Costa i entorns: autoserveis (supermercats) a les 22.00, terrasses a les 23.00 i 
restaurants a les 2.00. 

 Restricció del nombre de persones, vint, que poden anar amb un/a guia turístic/a, així 
com prohibició de l’ús de megàfons. 

 Prohibició dels trixis (bicicletes-taxi) en alguns carrers del districte que provocat una 
minva notable del servei diürn. També, se n’ha incrementat l’acció inspectora sobre 
aquesta activitat. 

 Transformació de La Rambla (allargament via i creació zona jugable). 

 Urbanització de la ronda Sant Antoni (pacificació de la plaça del Pes de la Palla, 
increment arbrat i zones jugables ...). 

 Creació de nou centre educatiu (2021-2022) a la xarxa pública a través de la integració 
del Centre Educatiu Labouré. 

 Projecte de nova Escola bressol al Raval (carrer de Sant Bartomeu)  

 Nova comissaria de la Guàrdia Urbana al carrer de les Tàpies, 4 (2.300 m2 en 5 plantes) 

 Increment del nombre d’agents Guàrdia Urbana i, en especial, al servei nocturn 

 Augment de parc públic d’habitatge assequible 

 

Remarca la gran quantitat d’expedients sancionadors a terrasses per incompliment de la 
normativa (instal·lar elements no autoritzats, terrassa sense llicència, reducció ample vorera 
amb pertorbació greu ...) 
 
També, comunica l’execució d’ una campanya envers les botigues de souvenirs per verificar 
que tinguessin la llicència corresponent. D’aquesta manera, es detecta que hi ha 91 
establiments al districte sense llicència dels quals 16 són al Raval. 



 

Pel que fa als habitatges d’ús turístic, informa que al Raval hi ha 189 amb llicència i s’han obert 
61 procediments a habitatges d’ús turístic sense llicència.  
 
El regidor posa èmfasi en l’oferta d’extraescolars subvencionada íntegrament al Raval i al Gòtic 
perquè tot l’alumnat pugui accedir a dues activitats del total dels diferents àmbits de l’oferta 
global (ciència, cultura, activitats artístiques). Igualment, informa que hi ha hagut una davallada 
de la desocupació al barri del Raval: del 12% el 2014 i, en l’actualitat, està al 8,1%. A més, 
realça que la ciutat de Barcelona és un dels municipis de l’Estat espanyol on s’ha reduït més la 
desocupació. 
 
En l’àmbit de la dinamització econòmica posa de relleu, de forma concisa,  l’estratègia “Amunt 
persianes” que inclou diferents programes, com a ara, els baixos de protecció oficial, la compra 
pública de locals al Raval o la subvenció a activitats econòmiques a locals de planta baixa.  
 

1.4.Balanç de mandat: Consells de Barri 

El regidor comunica que a la pàgina web es poden consultar els assumptes tractats als consells 
de barri del Raval durant el període 2019-2022 i quines actuacions s’han emprès. 
El regidor obre un torn de paraules entre les persones participants. 

Exposició demanda o pregunta Resposta regidor 

Ahmed, veí. 
Demana alguna actuació de vigilància a la 
plaça Caramelles per l’elevat nombre de 
gossos. 
 

Detalla que hi ha diverses queixes i, per això, 
s’hi ha enviat grups d’informadors perquè 
assabentin a les persones que passegen 
gossos de com han de dur-los. I, en aquest 
sentit, s’ha activat l’expedició de multes en 
aquell espai.  
 

Manel, veí. 
Vol conèixer quin ús tenen els solars de Sant 
Bartomeu i el Sant Pacià? 
 
Demana explicacions sobre la manca de 
control del cablejat telefònic enredat a les 
façanes. 
 

Informa que, d’una banda, el solar de Sant 
Bartomeu és d’ús públic i esdevindrà una 
escola bressol. I, de l’altra, que el solar de 
Sant Pacià és un solar privat i, per aquest fet,  
l’Ajuntament només pot requerir a la propietat 
la corresponent neteja quan cal. 
Quant al cablejat de les companyies de 
telefonia, informa que la legislació estatal les 
considera serveis prioritaris i, en 
conseqüència, els municipis no tenen gaire 
marge regulador. De tota manera, 
l’Ajuntament va endegar experiència pilot al 
barri de la Barceloneta, que té una dimensió  
 petita, per demanar a les empreses que es 
facin càrrec de l’impacte que el cablejat 
provoca al veïnat. La resposta empresarial ha 
estat diversa. No obstant això, es reuniran 
aviat amb les empreses de telefonia perquè 
indiquin fins a on arriba la seva disposició a 
resoldre aquesta problemàtica. 



 

2. Punt deliberatiu: Il•luminació i seguretat.  
 
Pel que fa a la il·luminació, el Regidor manifesta que s’ha incrementat, amb una despesa de  
100.000 €, en 48 carrers a través de diferents accions: apujar la potència, esporgar alguns 
arbres, ubicar nou fenals o reorientar-ne alguns... Així, posa l’accent que malgrat que  la 
potència lumínica estava dins l’interval normatiu el Districte ha apostat per superar els llindars 
d’enllumenat. A més, declara que s’ha fet caminades nocturnes pel districte per valorar la 
foscor.  
 

Respecte a la seguretat, dona compte del nombre de comissaries al districte (dues al Raval i 
una la Barceloneta conjuntament amb el Cos de Mossos d’Esquadra), una d’elles nova (carrer 
de les  Tàpies) en la qual ara hi ha un únic intendent per a tots els torns. Igualment, informa de 
les directrius del cos envers l’atenció als problemes que afecten la ciutadania (sorolls, 
convivència ...) i que s’estan esmerçant esforços en el desenvolupament de la policia de barri, 
així com en la previsió que hi hagi policia de barri a les nits.  

 

Destaca l’activitat policial al Raval (2019-2023) on hi ha hagut 222 persones investigades, 133 
entrades a domicili o llocs de venda de droga i 198 persones investigades o detingudes. Amb 
tot, convé observar que objectivament els fets delictius baixen a tota la ciutat, però l’activitat 
policial i les detencions pugen com a resultat d’una millora en la prevenció, coordinació i 
investigació.  

 

Amb relació a la policia de barri, explica que aquest grup d’agents amb formació específica i 
coneixement del Raval s’orienta al contacte constant amb actors rellevants del barri 
(associacions, comerciants...) per així recollir informació sobre els conflictes, analitzar 
situacions, elaborar plans d’acció i coordinació amb el Cos de Mossos d’Esquadra i altres 
departaments municipals. Altrament, posa l’èmfasi que amb la nova comissaria el Raval dotada 
amb 437 té com a missió assegurar la tendència a la baixa de delictes i recalca que el Districte 
de Ciutat Vella és l’únic amb una Junta de Seguretat pròpia separada de la Junta Local de 
Seguretat de ciutat que presideix l’alcaldessa i en què es persona assisteix el conseller 
d’interior.  

 

 

El regidor obre un torn de paraules sobre la il·luminació i la seguretat entre les persones 
participants. 

 

Exposició demanda o pregunta Resposta regidor 

Carlos, veí. 

Ressalta el nombre d’entrades a domicilis o 
llocs on es ven droga al barri del Raval i 
demana més patrulles a peu pel barri. 

Informa que no pot donar instruccions 
tècniques com ha d’actuar la Guàrdia Urbana, 
però pot donar indicacions: més policia 
uniformada i que es desplaci a peu per 



 

Júlia, veïna. 

Demana incrementar nombre d’agents de 
proximitat. 

 

millorar la percepció de seguretat.  

Explica que després de cada ronda d’un 
vehicle a rodes (moto, cotxe, bicicleta) 
s’efectua una parada per iniciar una ruta a 
peu. L’itinerari de la caminada dels agents es 
fixa a raó d’informacions dels consells de barri 
o de la policia de proximitat o bé d’índex de 
delictes. 

Jordi Bordas, Eix Comercial del Raval. 

Sobre l’enllumenat de Joaquín Costa i els 
seus voltants així com del carrer Tallers i 
confluències, més braços a tots els fanals de 
la zona perquè mots balcons tapen la 
il·luminació.  

En l’àmbit de la seguretat, assenyala d’un 
increment de la violència greu a la nit al carrer 
Tallers i Rambla del Raval. 

Sobre la seguretat, d’una banda, a la part 
baixa de la Rambla del Raval assenyala que 
n’està assabentat i confia que la Guàrdia 
Urbana faci la intervenció que sigui 
necessària. I, de l’altra, en relació amb  
cantonada del carrer Riera baixa amb carrer 
Hospital destaca que durant dos anys va 
romandre una furgoneta de la Guàrdia Urbana 
que va ocasionar una davallada en la 
delinqüència. Això no obstant, només 
dispersava la  delinqüència a altres punts 
sense vigilància.  Per aquest fet, Guàrdia 
Urbana se’n continua fent càrrec amb una 
presència uniformada i sense uniformar.  
 

Mario, veí. 

La construcció de l’Hotel/residència 
Drassanes pot provocar l’expulsió del centre 
d’atenció sociosanitària Sala Baluard? 

Realça que la Sala Baluard és un servei 
necessari imprescindible a mantenir, aposta 
per ampliar-la en lloc de moure-la.  

Núria, veïna. 

Demana alguna actuació en pis de protecció 
oficial on es ven droga. 

Donar a conèixer que quan hi ha qui 
delinqueix en una propietat municipal sempre 
es denuncia. Ara bé, sense autorització 
judicial no es pot intervenir i, per això, s’està 
treballant per elaborar expedients que tinguin 
tots els elements que, generalment, els jutges 
i les jutgesses requereixen.  

Sònia, veïna,  

Proposa un increment de l’enllumenat a la 
plaça del Dubte i al carrer Nou del Dulce. 

En l’àmbit de la seguretat,  reporta que a les   
jardineres Riera Alta amb Bisbe Laguarda hi 
ha un grup de persones fix unes dotze hores 
diàries que es dedica a la venda d’objectes 
robats. 

Exposa que ho traslladarà als serveis tècnics i 
a la Guàrdia Urbana.  

 

 



 

3. Torn obert de preguntes 

Exposició demanda o pregunta Resposta regidor 

Mario, veí. 

Sobre les obres de l’Hotel Drassanes o 
residència d’estudiants, trasllada el neguit per 
la manca de solidesa del sòl (argila, sorra, 
nivell freàtic elevat) i la proximitat a la xarxa 
de túnels del metro (carrer Portal de Santa 
Madrona). 

Manifesta, per una part, la sorpresa que 
l’informe tècnic municipal de les obres sigui 
molt complaent amb construcció de 
l’hotel/residència. I, per l’altre,  posa de relleu 
els canvis abruptes en l’esperit del 
planejament urbanístic (2003) el qual 
anteriorment establia que hi haguera veïns 
residents. També, puntualitza que en cas de 
controvèrsia cal apostar per la menor 
edificació i major presència d’habitatge social. 

En relació amb la contaminació acústica al 
Museu Marítim (Drassanes), es queixa pel 
soroll que, d'ençà de 2003, genera el lloguer 
d’espais d’aquesta dependència. N’és un bon 
exemple d’això que  durant el mes de gener 
(1/12/2022 al 08/01/2023) hi ha hagut un 
esdeveniment a l’aire lliure de música i llum 
des de les 17.00 fins a les 22.00.  A més, el 
més colpidor és la resposta escrita de queixa 
en la qual el gerent al·lega que pel bé de la 
cultura els veïns ha de tolerar situació. 

Quant al solar de Drassanes existeix una 
llicència per a la construcció d’una residència 
d’estudiants. A hores d’ara, únicament li 
consta judicialitzada la llicència de l’hotel el 
qual ja no es construirà, però la regulació 
urbanística permet la construcció d’una 
residència d’estudiants. Particularment, per bé 
que ell sigui absolutament contrari com a 
regidor no pot obstaculitzar el dret que 
empara a aquest construcció si no estaria 
executant un delicte de prevaricació, és  a dir, 
fer un cosa contra la llei.   

Així doncs, existeix un recurs contenció de 
modificació del PER (2003) i sobre una 
llicència d’un hotel que ja no hi és. Convé 
subratllar que la llicència de la residència 
d’estudiants no està en litigi. 

Amb referència al Museu Marítim, informa que 
aquest està consorciat entre l’Ajuntament, la 
Diputació de Barcelona i l’Estat (Autoritat 
Portuària) i que ell n’ostenta la 
vicepresidència primera. Tot i així, desconeix 
aquesta queixa i la resposta del gerent i, per 
això, demana que li faciliti una còpia per poder 
atendre-ho en un Consell General del museu. 

Lidia, veïna. 

Es queixa que encara hi ha persones que fan 
miccions o evacuïn a la zona de contenidors 
de la Sala Baluard en lloc d’entrar a les 
dependències del centre. 

Fa saber que s’ha incorporat un equip nou de 
Neteja i Guàrdia Urbana que a primera hora 
del mati identifica els espais en els qual cal fer 
net, especialment, aquells on hi ha persones 
que pernocten properes a equipaments. 
També, s’ha incrementat el nombre, 
educadors de salut i, en especial, el nombre 
d’educadors de carrer que treballen a la via 
pública de la zona i es coordinen amb els 
educadors que hi ha a la Sala Baluard.  

 

 

 



 

Acords 

1. Traslladar als serveis tècnics la valoració d’un increment de l’enllumenat a la plaça del 
Dubte i al carrer Nou de Dulce. 

2. Informar a la Guàrdia Urbana perquè controli la presumpta situació delinqüencial que té 
lloc a les  jardineres Riera Alta amb Bisbe Laguarda 

3. Demanar a participant d’aquest Consell de Barri, de 16 de febrer de 2023, que  faci a 
mans de la resposta de la gerència del Museu de Barcelona a una queixa que va 
formular relativa al soroll.  

 

Es tanca el consell de barri a les  20:00 h 

 
 


